
كرونا كم ب�ود كه آنفلوآن�زا هم ب�ه آن اضافه 
شده اس�ت! طبق اع�ام مع�اون بهداش�تي 
دانشگاه علوم پزشكي جندي ش�اپور اهواز از 
ابتداي مهرماه تاكنون س�ه نفر بر اثر آنفلوآنزا 
جان خود را از دس�ت داده اند. از س�وي ديگر 
رنگ قرم�ز كرونايي ه�م به برخي از ش�هرها 
بازگشته است. در چنين شرايطي كمبود دارو 
و آنتي بيوتيك ها مي تواند مردم را بيش از پيش 
نگران كند. كمبود هايي كه به واس�طه امتناع 
داروسازان از توليد دارو با اجراي طرح دارويار 
و حذف ارز دولتي رخ داده اس�ت. داروس�ازان 
به دنبال آن هس�تند ب�ا افزاي�ش هزينه هاي 
توليد قيم�ت دارو را هم افزاي�ش دهند. حالا 
در ش�رايطي كه توليدكنندگان داخلي زير بار  
توليد آنتي بيوتي�ك نمي روند، ب�ه گفته وزير 
بهداشت براي ايجاد تعادل در بازار دارو ۵۰ تن 
دارو وارد مي شود. روز گذشته رئيس جمعيت 
هال احم�ر ه�م از واردات محمول�ه ۴۹تني 
آنتي بيوتيك از طريق كش�ور هن�د خبر داد. 

چن��د م��اه پي��ش ب��ود ك��ه كارشناس��ان و 
اپيدميولوژيست ها درباره احتمال شيوع بيماري هاي 
تنفسي انس��ان آنفلوآنزا و موج جديد كرونا با آغاز 
فصل س��رما هش��دار داده بودند و افزايش مصرف 
داروهای آنتي بيوتيك  از نيمه هاي تابس��تان قابل 
پيش بيني ب��ود. با وجود اي��ن بي تدبيري ها از يك 
س��و و اجراي طرح دارويار و ع��دم رعايت الزامات 
آن از سوي ديگر موجب شد به رقم شيوع بيماري 
آنفلوآنزا و قرمز شدن برخي از ش��هرها به واسطه 
شيوع كرونا، با كمبود آنتي بيوتيك در كشور مواجه 
شويم. كمبودي كه داروسازان با وجود داشتن مواد 
اوليه دارويي زير بار توليد و رفع اين كمبود نمي رود، 
چراكه معتقدند قيمت داروي شان واقعي نيست و 
دولت به تعهداتش براي جب��ران حذف ارز دولتي 
و  مالي��ات بر ارزش اف��زوده عمل نكرده اس��ت. در 
چنين ش��رايطي تنها راهكار باقيمانده براي حل و 
رفع معضل كمبود دارو در شرايط شروع آنفلوآنزا، 

واردات دارو است. 
  از تأكيد رئيس جمهور تا اس�تعفاي رئيس 

سازمان غذا و دارو 
سيد ابراهيم رئيسي روز چهارشنبه در جلسه هيئت 
دولت پس از استماع گزارش وزراي بهداشت،  درمان 
و آموزش پزشكي و كار،  رفاه و تأمين اجتماعي در 
خصوص اقدامات انجام شده براي رفع كمبود برخي 
اقلام دارويي، با اشاره به اهميت پيش بيني شرايط 
مختلف و نيازهاي احتمالي، بر ضرورت تسريع در 
اين امر تأكي��د كرد.  اين تأكيد با اس��تعفاي بهرام 
دارايي، رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو و معاون وزير 
بهداشت همراه بود. اگر چه علت استعفا ذكر نشد، 
اما همه اين را مي دانند كه مشكلات دارويي براي به 

ثمر رس��يدن اجراي طرح دارويار علت اين استعفا 
بوده اس��ت.  بهرام عين اللهي، وزير بهداشت نيز در 
آيين نكوداشت روز بيمه سلامت گفته بود:» اكنون 
بيمه سلامت در پرداخت ها به روز است، اما متأسفانه 
بيمه تأمين اجتماعي خيلي عقب است. اگر طرح 
داروياري شكس��ت بخورد، من شكس��تش ندادم، 
بلكه سازمان هايي كه بايد كمك كنند و نكردند آن 
را شكست دادند. اين موضوعات به كمك همگاني 
نياز دارد.« عين اللهي، همچنين در حاشيه اجلاس 
رؤساي دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور از واردات 
دارو براي رفع كمبود ها خبر داد و گفت: »با توجه به 
كمبود شماري از داروها كه در جريان موج آنفلوآنزا 
ايجاد شده و عدم توليد كافي دارو در داخل، واردات 

۵۰ تن دارو پيگيري شد.«
وي با بي��ان اينكه البت��ه تمايلي ب��ه واردات دارو 
نداريم، تصريح كرد: »با اين حال وقتي شركت هاي 
توليد كننده داخلي به هر دليل به ميزان مورد نياز 
توليد نمي كنند، براي جلوگيري از لطمه به مردم 

ناچار به واردات هستيم.«
 ورود هال احمر به واردات دارو

حالا هم رئيس جمعي��ت هلال احم��ر از واردات 
محمول��ه ۴۹ تن��ي آنتي بيوتيك به كش��ور خبر 

مي دهد. 
پيرحسين كوليوند با بيان اينكه جمعه  ۶ آبان ماه، 
۴۹ تن آنتي بيوتيك از مبدأ كشور هند به ايران آمد، 
تأكيد كرد:»در صورت تقاضاي وزارت بهداش��ت، 

 امكان واردات دوب��اره آنتي بيوتيك با كمك هلال 
احمر وجود دارد.«

وي در ادامه با اش��اره ب��ه محتواي اي��ن محموله 
دارويي به كش��ور گفت:» سوسپانسيون آموكسي 
س��يلين ۱۲۵، سوسپانس��يون آزيترومايس��ين 
۱۰۰، سوسپانس��يون آزيترو ۲۰۰، سوسپانسيون 
سفكسيم ۵۰)دو برند(، سوسپانسيون سفالكسين 
۱۲۵، سوسپانس��يون كوآموكس��ي كلاو ۴۵۷، 
سوسپانسيون كوآموكس��ي كلاو ۲۲۸، پنج مورد 

اين محموله است.«
به گفت��ه كوليوند اين محموله در پي درخواس��ت 

سازمان غذا و دارو تهيه و وارد كشور مي شود. 
  مشكات زير ساختي و ادامه كمبودها

اما آيا با واردات اين محموله ها مشكل كمبود دارو در 
كشور برطرف مي شود؟ 

به گفته مه��دي پيرصالحي، عض��و هيئت مديره 
سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي انساني قرار بود با 
اجراي طرح داروياري علاوه بر حذف ارز دارو كارهاي 
ديگري از جمله كاهش ماليات ب��ر ارزش افزوده و 
تأمين نقدينگي كارخانه هاي دارويي نيز انجام شود، 
اما فقط حذف ارز دولتي انجام شد. همچنين ماليات 
بر ارزش افزوده براي كالاهاي اساس��ي از ۹ درصد 
به يك درصد كاهش پيدا كرده است، اما براي دارو 
همچنان همان ۹ درصد بر اساس ارز نيمايي است 
كه هزينه سنگيني براي شركت هاي دارويي است. 
وعده مجلس براي اصلاح اي��ن ماليات نيز هنوز به 

نتيجه نرسيده است. به همين علت مقدار زيادي مواد 
اوليه دارويي در گمرك مانده و همين امر بر كمبود 

دارو در كشور دامن زده است. 
عض��و هيئت مديره س��نديكاي صاحب��ان صنايع 
داروهاي انس��اني با تأكيد بر اينكه، سازمان برنامه 
و بودجه و بانك مركزي قول داده بودند، نقدينگي 
مورد نياز ش��ركت هاي دارويي را تأمين كنند، اما 
هنوز به اين تعهد خ��ود عمل نكرده ان��د، تصريح 
مي كند:»پنج ماه از سال بيشتر باقي نمانده و معلوم 

نيست اين مشكل كي قرار است حل شود.«
از نگاه وي كمبود نقدينگي شركت هاي دارويي 
مسئله بسيار مهمي است. تا سال گذشته صنعت 
دارو س��الانه حدود ۱/۵ ميلي��ارد دلار ارز دولتي 
با قيمت ۴ه��زارو۲۰۰ تومان مص��رف مي كرد. 
اكنون اين ارز با قيمت نيماي��ي و حدود ۲۷ هزار 
تومان شده اس��ت. يعن��ي نقدينگي م��ورد نياز 
ش��ركت هاي دارويي براي خريد مواد اوليه شش 

برابر شده است. 
پير صالحي تأكيد مي كند:» اگر مشكلات اساسي 
شركت هاي دارويي مثل تأمين نقدينگي و اصلاح 
ماليات ب��ر ارزش افزوده حل نش��ود، كمبودهاي 
دارويي ادامه خواهد داش��ت. ممكن است مشكل 
كمبود برخي اقلام مثل آنتي بيوتيك با يكس��ري 
اقدامات مثل اصلاح قيمت يا واردات حل شود، اما 
بعد از مدتي كمبودهاي داروي��ي در اقلام ديگري 

ادامه خواهد داشت.«
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غلبه بر بحران آب تهران با رسوب زدايي سدها و تصفيه فاضلاب

التیام زخم كمبود دارو با 49تن آنتی بیوتیک وارداتی
اگر مشكات اساسي شركت هاي دارويي مثل تأمين نقدينگي و اصاح ماليات بر ارزش افزوده حل نشود

كمبودهاي دارويي ادامه خواهد داشت
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اس�تان ته�ران در 
نشستي خبري با اش�اره به كاهش حجم آب در 
سدهاي استان تهران از ضرورت رسوب زدايي از 
پنج سد تأمين كننده آب در اين شهر خبر داد. هر 
چند رسوب زدايي از سدها در شرايط خشكسالي 
به عنوان يك فرصت به شمار مي آيد كه مي تواند 
شرايط را براي افزايش طول عمر سدها مهيا كند، 
اما به نظر مي رسد موضوع كمبود آب در تهران با 

مشكات جدي تري روبه رو است. 

مهدي زارع، عضو وابس��ته فرهنگس��تان علوم در 
گفت وگو با خبرنگار »جوان« ضمن تأكيد بر ضرورت 
رسوب زدايي سدها با يادآوري رسوب زدايي از سد 
سپيدرود در دهه ۶۰ اظهار كرد: به دليل اينكه بعد 
از 3۰ سال سد سپيدرود پر شده بود، رسوب زدايي 
در م��ورد آن انجام ش��د.  زارع در خص��وص نحوه 
رس��وب گيري س��دها گفت: رودخانه اي كه آب را 
به مخزن س��د مي رس��اند، اگر از مناطقي رد شود 
كه حاوي رس��وب هاي مختلف مخصوصاً رسوبات 
تبخيري باش��د يا از لايه هاي جوان زمين شناسي 
رد ش��ود، حجم زيادي از مواد رس��وبي را به همراه 
خود مي آورد و اين رس��وبات و گل  و  لاي كه حاوي 
مواد معدني مختلف اس��ت، در پش��ت مخزن سد 
جمع مي شود. نمونه خيلي بارز آن در ايران همان 
سد سپيدرود اس��ت..  وي ادامه داد: در دهه ۶۰ كه 
سد سپيدرود را رسوب زدايي كردند، فرض مي شد 
اين سد بعد از 3۰س��ال دوباره پر خواهد شد و اگر 
براي سد سپيدرود 3۰سال هم در نظر بگيريم يك 
رسوب زدايي ديگر در بازه زماني كنوني نياز است، 
ولي اين نكته هم وج��ود دارد ك��ه مخصوصاً دهه 
اخير خشكس��الي هايي ش��ديد اتفاق افتاده و اين 
خشكسالي هاي پي درپي موجب شده خود رودخانه 
قزل اوزن كه منبع اصلي تأمين آب س��د سپيدرود 

است، تبديل به يك رودخانه فصلي شود. 
اين عضو وابسته فرهنگستان علوم در ادامه با اشاره 
به اينكه رودخانه قزل اوزن از يك منطقه وسيعي از 
استان هاي كردس��تان، آذربايجان شرقي، زنجان و 
گيلان عبور مي كند تا به سد سپيدرود برسد، گفت:   
نكته مهم اين است  با مخازني مواجه هستيم كه در 
فصلي كه بايد پر آب ش��ود-در ايران از آبان و آذر تا 

فروردين است- ورودي كافي را كسب نمي كنند. 
وي ادامه داد: مس��ئله  اين اس��ت كه هر چند بايد 
سدها لايروبي شوند، فصل خشك فرصتي براي اين 
لايروبي ها مي دهد و بايد به اين نكته خشك بودن 
رودخانه ها و پرنشدن مخازن توجه كرد، اما با توجه 
به وضعيت امروز و شرايط تغيير اقليمي، بايد نظام 
بودجه بندي آب شامل بارش، مصرف، سدسازي و  
مخازن در كلان كشور شاهد يك تجديدنظر جدي 
باش��ند و اينكه چگونه مصرف آب انجام شود و نوع 

بارش ها چگونه است، بايد مورد توجه قرار گيرد. 
زارع با اشاره به اينكه امسال تابستان بارش هايي كه 
اتفاق افتاد، مقدار زيادي از آن مخصوصاً در جنوب 
كشور از جنس مونس��ون و باران هاي موسمي بود، 
خاطر نشان كرد: به نظر مي رسد از اين به بعد مقدار 
زيادي از اين بارش هاي س��يلابي داري��م كه البته 
بخشي از آن مي تواند در سدها ذخيره شود، ولي براي 
ذخيره بخش هاي ديگر بايد فكرهاي ديگري كرد، 
مثل آبخوان داري و ديگر روش هاي ذخيره س��ازي 
جديد و حتي قديمي انجام شود كه موجب مي شود 
مخصوصاً كشاورزان بتوانند از اين بارش هاي موسمي 
استفاده كنند.  وي در بخش ديگري از اين گفت وگو 
با اشاره به اينكه رسوب زدايي با برداشت رسوب هاي 
خاك و گل  و لاي پشت سدها موجب مي شود فضاي 
كافي ايجاد شود تا سد بتواند حجم  آبي را كه براي 
آن پيش بيني شده دوباره ذخيره سازي كند، گفت: 
مثلًا اگر در مخزن سد سپيدرود بايد ۲۰۰ ميليون 

مترمكعب آب ذخيره شود، وقتي كه رسوب زياد در 
آنجا باشد، اين حجم مخزن موجب مي شود كه به 
۵۰ ميليون متر مكعب برسد، ولي وقتي اين رسوب ها 
برداشت مي شود، مثل ليواني است كه با رسوبات پر 
شده باشد و نمي شود در آن آب بيشتري ريخت، اما 
بعد از خالي شدن اين رسوبات، مي توان دوباره حجم 

آب كافي را در آن ذخيره كرد. 
اين عض��و وابس��ته فرهنگس��تان عل��وم در مورد 
رس��وب زدايي از پنج س��د تهران با بيان اينكه اولاً 
مسئله اصلي  در تهران نبودن خود آب است، اظهار 
كرد: در حداقل دو سال گذش��ته وضعيت اينگونه 
بوده ك��ه حداكثر 3۰ درص��د از حجمي كه مخازن 
مي توانستند آب را ذخيره كنند در آ نها آب جمع شده 
و پيش بيني هايي هم كه امسال سازمان هواشناسي 
انجام داده اينگونه اس��ت كه براي سال  آبي ۱۴۰۲- 
۱۴۰۱ كم  و بيش وضعيت مانند دو سال قبل است. 

وي با اشاره به اينكه رسوبات در پشت سدهاي تهران 
مانند لتيان و ماملو جمع ش��ده و حتي س��د ماملو 
به دليل اينكه از زمين هاي بيش��تري رد مي شود، 
رسوبات بيش��تري در پش��ت آن جمع شده است، 
اظهار كرد: هر چند س��د ماملو ۱۵ سال هم بيشتر 
سابقه ندارد، ولي رس��وب گيري اين سد نسبت به 
لتيان بيشتر است و در اينكه بايد رسوب زدايي شود، 

شكي نيست. 
زارع با تأكيد براينكه اولويت مصرف آب تأمين آب 
شهروندان اس��تان تهران اس��ت كه نبايد با قطعي 

روبه رو شود، اظهار كرد: اولويت بعدي اين است كه 
آب كشاورزي و صنعت هم تأمين شود؛ بر اين اساس 
در حداقل دو س��ال گذش��ته هنر اين بوده كه آب 
لوله كشي قطع نشده است و توانسته اند به شكلي اين 
آب را برسانند، ولي در مورد كشاورزي در پايين دست 
رودخانه جاجرود و مخصوصاً در پاكدشت  و ورامين 
كشاورز ها مشكلات خيلي زيادی دارند و رقابت بر سر 
آب در ميان آنها خيلي بالاست كه مسائل جدي در 
اين خصوص آنجا وجود دارد، دليل آن نيز اين است 
كه آب جاجرود هم در سد لتيان و هم در سد ماملو 
كنترل مي ش��ود  و آب چنداني ندارد كه به عنوان 

حق آبه براي كشاورزي پايين دست بدهد. 
وي با تأكيد براينكه نماي گفته شده، تصور كلي است 
كه به نظر مي آيد براي سال آبي مهر ۱۴۰۱ تا پايان 
شهريور ۱۴۰۲ برقرار باشد، در مورد اينكه چه بايد 
كرد، اظهار كرد: يك بخشي از قضيه رسوب زدايي 
از پشت س��دهاي تهران اس��ت و اين فرصت هايي 
كه به هر دليل آب در پشت سد نيست، خشكسالي 
مي شود يا آب كمي پشت سد است، فرصت خوبي 
براي رس��وب زدايي اس��ت، منتها اين فقط يكي از 
چندين كار مهمي اس��ت كه بايد براي ساماندهي 
وضعيت آب در جاهاي پرجمعيت مخصوصاً استان 
تهران انجام داد؛ قس��مت مهم تر اين است كه بايد 
برنامه كلان بودجه بندي آب براي دهه هاي پيش رو 

را اجرا كنيم. 
اين عضو وابس��ته فرهنگس��تان علوم ب��ا تأكيد بر 
اينكه آب هايي را كه در تهران مي خواس��تيم مهار 
كنيم، تاكنون مه��ار كرده ايم، خاطر نش��ان  كرد: 
هر رودخانه اي كه ب��وده به هر حال روي آن س��د 
ساخته ش��ده، آب ها مهار ش��ده و در حال استفاده 
اس��ت، اما براي دهه هاي پيش رو با ادامه اين روند 
بيشتر به مش��كل خواهيم خورد و اتكا به آب هاي 
زيرزميني بيشتر و بيشتر مي ش��ود كه اين مسائل 

خاص خود را دارد. 
وي در پايان تأكيد كرد: استفاده بيشتر از آب هاي 
زيرزميني و اتكای بيش��تر به آب هاي تصفيه شده 
اكنون ضروري تر شده و بايد يك جاهايی به سمت 
تكنولوژي تصفيه فاضلاب رفت كه هر چند اكنون 
نيز انجام مي شود، ولي نياز به حجم وسيعي از اين كار 
است و بايد آماده شويم براي زماني كه آب نيست، 
چون به نظر مي رسد در آينده زمان هاي كمي هم 

نباشد كه وضعيت اينگونه است.

 معاون وزير كشور گفت: در جلسه هماهنگي قانون هواي پاك مقرر 
شد دستگاه هاي مرتبط با اين موضوع، طي دو هفته ضمن اعلام آخرين 
اقدامات صورت گرفته، ارزيابي هاي دقيق و كارشناسي در زمينه موانع 

پيش روي اين قانون به عمل آورند. 
 مدير كل دارو و مواد تحت كنترل س��ازمان غذا و دارو گفت: ارزش 
صادرات داروهاي ايراني به روسيه در سال گذشته حدود ۷/۵ ميليون 
دلار بود؛ عمده داروهاي صادر شده از ايران به روسيه را داروهاي زيستي 

تشكيل مي دهد. 
 قائم مقام فرمانده يگان حفاظت سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري 
گفت: ميزان قاچاق چوب در ش��ش ماه اول سال جاري نسبت به سال 

گذشته ۲۲ درصد افزايش يافته است. 
 معاون توسعه مديريت و منابع وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي گفت: هدف گذاري ما اين اس��ت كه تا آخر سال مالي امسال، 

۲هزار پروژه بهداشتي را در كشور به اتمام برسانيم.

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

جوانك نوكيسه با اتومبيل BMW از خيابان مي گذشت كه معلم 
رياضي اش را ديد كه در ايستگاه منتظر اتوبوس است. 

معلم ش�رافتمندي كه گ�ذر عمر گ�رد پيري بر س�ر و رويش 
نشانده بود. 

ايستاد و سوارش كرد. پيرمرد او را نشناخت. از خودش گفت و 
اينكه در كاس سوم راهنمايي شاگرد وي بوده است. 

پيرمرد با تعجب پرس�يد تو كه رياضي ات خيل�ي ضعيف بود. 
چطور چنين دم و دستگاهي به هم زدي؟

شاگرد متكبرانه گفت:
-  خيلي راحت... جنس رو مي خرم 1۰ تومن، 1۰ درصد مي كشم 

روش و مي فروشم ۴۰ تومن. 
معلم با خنده گفت باز هم كه اش�تباه...  اين جنس با 1۰ درصد 

سود 11 تومان مي شود، نه ۴۰ تومان!
جوانك گفت آقا! اگر قرار بود درست حساب كنم كه الان مثل 

شما منتظر اتوبوس بودم. 
دوستان! به پيرامون خود نگاه كنيد؛ دور، دور شاگرد تنبل ها 

نيست؟!

705

| روزنامه جوان |  شماره 6609    ش��نبه 7 آب��ان   1401 | 3 ربیع الثان��ی 1444 |

   ش�هروند- تهران: خيابان احمدي نبش پارك بازيافت و 
قسمتي از تقاطع خيابان ش��هيد فلاحتي مدتي است از سوي 
شهرداري منطقه ۱۶ براي بازس��ازي و آسفالت روكش برداري 
شده است. بعد از گذشت يك ماه قسمتي از آن به صورت ناقص 
اصلاح و ترميم شده، اما بقيه مسير رها شده است. از شهرداري 

منطقه ۱۶ تقاضا مي كنم كه به اين مشكل رسيدگي كند. 
 تقاضاي بعدي من در مورد وجود دو نفر مواد فروش در فضاي 
سبز نزديك زمين فوتبال پارك بازيافت است كه در ملأعام بدون 
هيچ دغدغه اي اقدام به فروش م��واد مي كنند. چندباري هم با 
۱۱۰ و ۱۹۷ نيروي انتظامي براي جمع آوري آنها تماس گرفتم 
كه بعد از تماس هاي مكرر صحت حرف هاي من مورد تأييد قرار 
گرفت و قرار بود با آنها برخورد شود، اما بعد از گذشت شش ماه از 
موضوع هنوز انگار نوبت رسيدگي به مشكل ما نشده است! وجود 
اين دو مواد فروش خانم و آقا باعث شده است امنيت قسمتي از 
پارك به مخاطره بيفتد و تعداد زيادي معتاد متجاهر براي خريد 
مواد به اين دو نفر مراجعه كنند. هرازگاهي هم در ش��ب با برپا 
كردن آتش با بريدن درختان پارك در آنجا حضور دارند. من هنوز 
منتظر برخورد برادران زحمتكش نيروي انتظامي و هر ارگاني كه 
خودش را متولي اين موضوع مي داند هستم. پيش  از آنكه مشكل 

حادي براي اهالي به وجود آيد، اقدامي كنيد. 

سام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹1۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

صادرات محصولات جالیزي
 خوب و قانونی یا مضر و  غیر قانوني؟!

معاون برنامه ري�زي و اقتصادي وزي�ر جهاد كش�اورزي اخيراً  از 
افزاي�ش صددرصدي تعرف�ه صادراتي محص�ولات جاليزي خبر 
داده اس�ت. برخی دلايلی را برمی ش�مارند و معتقدن�د اين اقدام 
كارشناسی ش�ده نيس�ت و آب بربودن محصولات جاليزی توهم 
اس�ت و اص�ولاً جلوگيری از ص�ادرات آنه�ا مغاي�رت قانونی هم 
دارد. به نظر می رس�د باي�د در اين باره تحقيق بيش�تری ش�ود. 

با تصميم دولت و وزارت جهاد كش��اورزي براي اجراي الگوي كش��ت 
و تغيير توليدات كشاورزان به س��مت محصولات اساسي، حالا وزارت 
كشاورزي قصد دارد با اعمال تعرفه سنگين روي صادرات محصولات 
جاليزي مزيت كش��ت اين محصولات و خروج آنها را از كش��ور از بين 
ببرد.  مسئولان وزارت جهاد كش��اورزي اعتقاد دارند كشت و صادرات 
محصولات جاليزي و آب بر در كش��ور توجيهي ندارد؛ چنانكه محمد 
قرباني، مع��اون وزير جه��اد كش��اورزي مي گوي��د ارزآوري صادرات 
محصولات آب بر نس��بت به هزينه هاي توليد آنها در داخل كشور، رقم 
قابل قبولي نيست و لازم است براي صادرات آنها، محدوديت هايي در 
نظر گرفته شود؛ زيرا اگر بخواهيم فقط بر اس��اس ارزش اقتصادي آب 
قضاوت داشته باشيم، اين كار توجيه اقتصادي و حتي توجيه سياسي و 

اجتماعي براي كشور ندارد. 
 هندوانه محصولي كم  توقع با چهره  ا ي غلط  انداز

به كار بردن اصطلاح آب بر در كنار محصولات جاليزي در حالي است كه 
بسياري ديگر از محصولات كشاورزي نياز آبي بسيار بيشتري در مقايسه 
با محص��ولات جاليزي دارند. مث��لًا براي توليد ه��ر كيلوگرم هندوانه 
به عنوان يكي از محصولات جاليزي كه همواره نمونه  اي از يك محصول 
آب بر معرفي شده اس��ت، تنها ۲۰۰ ليتر آب نياز است، حال آنكه براي 
توليد يك كيلوگرم از محصولات ديگري همچون سيب، گندم يا پسته 

به ترتيب بيش از ۴۵۰، ۱3۰۰ و ۷۵۰۰ هزار ليتر آب نياز است. 
ديگر محصولات جالي��زي نيز وضعي��ت مصرفي آب بس��يار بهتري 
نس��بت به اين محصولات دارند؛ به طوري كه براي توليد هر كيلوگرم 
گوجه فرنگي ۱۱۰ ليتر، سيب زميني ۲۱۰ ليتر، پياز ۲۸۰ ليتر و خيار 

3۵۰ ليتر آب نياز است. 
 تأثير ان�دك حذف ص�ادرات محصولات جالي�زي بر توليد 

محصولات اساسي
سال گذش��ته درآمد حاصل از صادرات ش��ش قلم محصول جاليزي 
بادمجان، پياز، سيب زميني، گوجه فرنگي، خيار، خربزه و هندوانه رقمي 
حدود ۸۷۵ ميليون دلار بود كه رقم قابل توجهي است. اين محصولات 
در كنار ساير محصولات جاليزي صادراتي، س��الانه يك ميليارد دلار 
ارزآوري به كشور دارند و اين در حالي است كه از حدود ۲۸/۶ ميليون 
تن محصول جاليزي توليدي در كشور فقط 3/۲ ميليون تن آن صادر و 

مابقي در كشور مصرف مي شود. 
در واقع اعمال تعرفه س��نگين حداقل صد در ص��د روي صادرات اين 
محصولات كمك زيادي به ذخيره آب براي كشت محصولات اساسي 
نمي كند و بيشتر منجر به كاهش درآمد ارزي كشور در شرايط فعلي، 
از بين رفتن بازارهاي صادراتي و خدشه به اعتبار تجار ايراني و ضربه به 

اشتغال كشاورزان می شود. 
از طرف ديگر، بررس��ي ذخيره ميزان آب حاص��ل از حذف توليد 
محصولات جاليزي صادراتي نشان مي دهد مقدار ۷۰۷هزارو۹33 
ميليون ليتر در نتيجه اين اقدام ذخيره خواهد شد كه در صورت 
استفاده از آن براي كش��ت گندم تنها ۵۴۴ هزار تن گندم توليد 
مي شود. توليد اين ميزان گندم در ازاي از بين رفتن صادرات يك 
ميلي��ارد دلاري محصولات جاليزي در حالي اس��ت كه ارز مورد 
نياز براي واردات اين مقدار گندم فقط ۱۸۰ ميليون دلار است و 
با ارز حاصل از صادرات محصولات جاليزي تفاوت ۸۲۰ ميليون 

دلاري دارد. 
 اقدام غيرقانوني وزارت جهاد

علاوه بر ضرري كه محدوديت صادرات اين محصولات متوجه كش��ور 
مي كند، اين اقدام غيرقانوني نيز به نظر مي رسد؛ چراكه طبق بند الف 
ماده ۲3 قانون احكام دائمي توس��عه كش��ور وضع هرگونه عوارض يا 
ماليات بر كالاهاي مجاز و غير يارانه اي و جلوگيري از صادرات هرگونه 
كالا براي تنظيم بازار داخل، ممنوع است. بنابراين وضع محدوديت براي 
صادرات محصولات جاليزي ممنوع است، مگر اينكه دولت براي كشت و 

توليد اين محصولات يارانه پرداخت كرده باشد. 
 در تبص��ره همين بند از ماده ۲3 گفته ش��ده ب��راي وضع محدوديت 
صادرات بر محصولاتي كه يارانه دريافت كرده اند، وزارت جهاد بايد ابتدا 
فهرست كالاهاي يارانه اي را تعيين كند و در شوراي اقتصاد به تصويب 

برساند؛ در اين صورت سه ماه پس از ابلاغ، قابل اجرا خواهد بود. 
 از آنجايي كه به گفته مس��ئولان وزارت جهاد كش��اورزي، براي توليد 
محصولات جاليزي يارانه اعطا شده، بنابراين اگر اين وزارتخانه بخواهد 
تعرفه اي نيز وضع كند، حتماً بايد به تصويب شوراي اقتصاد برسد، اما با 
توجه به اينكه وزارت جهاد كشاورزي تاكنون اين اقدامات را انجام نداده 
و بدون طي اين فرآيند قصد دارد صادرات محصولات جاليزي را محدود 

كند، بنابراين اقدام آن غيرقانوني است. 
 نارضايتي كشاورزان از تصميمات خلق الساعه وزارت جهاد

البته در حال حاضر نيز وزارت جهاد كش��اورزي اقدام به وضع عوارض 
روي دو محصول گوجه فرنگ��ي و پياز كرده  كه صداي كش��اورزان را 
درآورده اس��ت. رضا نوراني، رئيس اتحاديه ملي محصولات كشاورزي 
مي گويد: »در ش��رايطي كه محصول گوجه فرنگي روي بوته ها مانده، 
وزارت جهاد كشاورزي به  يكباره عوارض صادراتي مي گذارد، در حالي 

كه اين موضوع آسيب جدي به توليد و صادرات مي زند.«
نوراني اظهار داشت: »مسئولان وزارت جهاد كشاورزي در پيك توليد 
براي مصرف آب در بخش كشاورزي تصميم مي گيرند، در حالي كه اين 
تصميمات براي سال آينده بايد اجرا شود، در غير اين صورت توليد روي 

دست كشاورز باقي مي ماند.«
هر چند وزارت جهاد اين اقدامات را با عنوان برنامه ريزي براي اجراي 
الگوي كشت و توليد محصولات اساسي و استراتژيك انجام مي دهد، اما 
نگاهي به ميزان سطح زير كشت محصولات جاليزي صادراتي و تأثير 
آنها در توليد محصولات اساسي نشان مي دهد اين تأثيرات آن قدر كم 
است كه نمي توان گفت كشت آنها توليد محصولات اساسي را كاهش 
داده است.  ضمن اينكه حتي با وضع عوارض صادراتي نيز تضميني وجود 
ندارد كه كشاورزان الگوي كشت را رعايت كنند. بنابراين به نظر مي رسد 
وزارت جهاد بايد به  جاي اقدامات غيرقانوني كه به درآمد كشاورزان و 
اشتغال آنها آسيب مي زند، با ابزارهاي تشويقي و نيز افزايش بهره وري 
در كشاورزي و افزايش توليد در واحد سطح به توليد محصولات اساسي 

اقدام كند و از ايجاد دوگانگي هاي مضر و آسيب  زا پرهيز كند. 

ایجاد ۲۱ هزار پارك حاشیه اي هوشمند
 در تهران

۲1ه�زار پ�ارك  س�خنگوي ش�هرداري ته�ران از ايج�اد 
داد.  خب�ر  ته�ران  منطق�ه   1۴ در  هوش�مند  حاش�يه اي 
عبدالمطهر محمدخاني، س��خنگوي ش��هرداري تهران گفت: يكي از 
معضلات جدي ش��هروندان تهراني جاي پارك اس��ت ك��ه با افزايش 
چشمگير خودروي شخصي و تردد شهروندان در شهر در برخي معابر و 

محلات شهر تهران به بحران تبديل شده است. 
وي افزود: بر همين اساس در دوره جديد مديريت شهري اين موضوع 
در دستور كار قرار گرفته اس��ت تا با يك فناوري جديد و بهره گيري از 
 IT هوشمندسازي اين كار انجام شود. در حقيقت در بستر سامانه هاي
ساماندهي پارك حاشيه اي انجام مي شود؛ در همين راستا مقرر شده 

در ۱۴ منطقه تهران اين اقدام محقق شود. 
رئيس مركز روابط عمومي ادامه داد: اولويت با اين ۱۴ منطقه اس��ت، 
چراكه در برخي مناطق تهران مشكل كمتري در اين حوزه وجود دارد. 
در مناطق حاشيه اي مش��كل كمتر است و در مناطق مركزي و شمال 
تهران در اين حوزه مشكل بيشتري داريم. در حقيقت در محدوده هاي 
تجاري و اداري مشكل پارك حاشيه اي حاد است و در اولويت قرار دارند؛ 
بنابراين با مناطق مركزي و شمالي تهران آغاز مي كنيم و تلاش خواهد 

شد اين موضوع به صورت قطعي تا پايان سال حل شود. 
سخنگوي شهرداري تهران با اشاره به اينكه در حال حاضر در سه منطقه 
تهران مزايده اين كار انجام شده است، افزود: به زودي در ساير مناطق 
هم مزايده ها برگزار خواهد شد و به اين ترتيب ۲۱ هزار جاي پارك براي 
تهران با اين مدل پارك حاشيه اي بر مبناي يك مراجعه به نرم افزار و 
»تهران من« قابل استفاده خواهد بود. اين اقدام با هدف كاهش بخشي 
از مشكل پارك حاشيه اي خودرو در تهران به ويژه نقاط پر رفت  و  آمد 

انجام شده است. 
وي در خصوص هزينه پارك حاش��يه اي نيز گف��ت: نوع نگاه مديريت 
شهري اين است كه هر موضوعي كه قرار است اساسي حل شود، اولاً بايد 
مردمي سازي شود و در مرحله بعد مدل اقتصادي در آن ديده شود. البته 
اين به اين معنا نيست كه الزاماً نگاه درآمدزايي براي شهرداري تهران 
وجود داشته باشد. در حقيقت اگر يك اقتصاد پايدار و چرخه براي خود 
ايجاد كند منطقي ترين حالت تحقق موضوع است به شكلي كه بخش 
خصوصي همراهي كند و گروه هاي دانش بنيان وارد عمل شوند و صرفه 

و صلاح چند جانبه اتفاق بيفتد. 
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